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Un jove molletà mor
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GRANOLLERS pàg 8

Quan la pobresa marca
Nadal: “Els àpats i els regals
passen a un segon pla”

PARETS pàg 12
L’Agrupació Pessebrista que
lidera Albert Pérez repeteix
un pessebre de rècord
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Granollers no s’entendria sense
Roca Umbert i, de fet, la ciutat no
seria la mateixa si no hagués
existit la fàbrica, que funcionava
amb l’energia que produïa la Tèr-
mica. És una afirmació amb la
qual coincideixen diversos ex-
treballadors de la gran companyia
tèxtil granollerina. Tots ells es tro-
baven dilluns en una tertúlia or-
ganitzada per l’Arxiu Municipal,
coincidint amb la inauguració de
la nova museïtzació de la Tèrmi-
ca. Aquest edifici històric reobria
les portes dimecres, oferint a la
ciutadania un nou recorregut im-
mersiu per aquest espai que tan-
ta importància va tenir en el des-
envolupament de la fàbrica i, in-
directament, de Granollers.

La Tèrmica es construïa l’any
1951 a dins de les instal·lacions de
Roca Umbert, que s’instal·lava a
la ciutat el 1904, amb l’objectiu de
cobrir l’escassetat i la irregulari-
tat en les importacions de matè-
ries primeres que donaven ener-
gia a la fàbrica, com el carbó. Es
tractava d’una època marcada
per la Guerra Civil i el franquis-
me i hi havia restriccions elèctri-
ques. Per això, els directius van
decidir comprar unes calderes
de gran potència i construir un
edifici que les acollís i que abas-
tís de vapor i electricitat les ins-
tal·lacions. Aquesta central tèr-
mica, una de les més ben con-
servades d’Europa, va funcionar
fins al tancament definitiu de la
companyia, l’any 1991.

LA TÈRMICA D’ABANS
L’Emili Coma va viure en pri-
mera persona tot el procés de
transformació de l’energia que
feia funcionar Roca Umbert, ja
que durant tretze anys va dedi-

car-se al manteniment de la fà-
brica. “He vist Roca Umbert
funcionar amb fuel, carbó i gas”,
recorda. De la mateixa manera,
Enrique Lloret va estar treballant
a la Tèrmica fins que es va au-
tomatitzar. Ambdós coincideixen
en el fet que es tractava d’una
part “vital” de la fàbrica. 

Amb tot, la Tèrmica va estar
a punt de perdre’s, tal com es van
perdre tots els telers, objectes i
patrimoni que hi havia a les ins-
tal·lacions amb el seu tancament
i posterior desmantellament.
Mentre la maquinària anava a
parar a països com el Marroc o
l’Afganistan, Marcel·lí Camats,
que va viure a dins de la fàbrica
des del 1979 fins al 2009, primer
com a treballador i després com
a coordinador del recinte trans-
format en Fàbrica de les Arts, va
tenir la precaució de canviar el
cadenat de la Tèrmica. “Si no ho
hagués fet, avui no en quedaria
res, perquè l’empresa que des-

mantellava anava a sac”, expli-
cava. “Gràcies a això, ara es pot
inaugurar la Tèrmica”, afegia.

LA TÈRMICA D’ARA
La Tèrmica va reobrir l’any 2014,
després de 23 anys tancada, com
a espai visitable. Dimecres, però,
després d’una profunda renova-
ció i millora que ha estat fruit de
la inversió de l’Ajuntament i del
Fons Europeu de Desenvolupa-
ment Regional, i de l’ampliació
del conveni de col·laboració amb
el Museu Nacional de la Ciència
i la Tècnica de Catalunya
(MNACTEC), tornava a obrir re-
convertida en un Centre d’Inter-
pretació de l’Energia.

Ara, les instal·lacions compten
amb “projeccions audiovisuals i
efectes sonors i lumínics que mos-
tren l’evolució de l’ús del com-
bustible o els diferents recursos
que es van utilitzar per poder
crear energia pròpia”, detallen
des del consistori. A més, hi ha un

mapatge de 18 metres d’alçada que
mostra l’evolució de la Tèrmica des
dels seus inicis fins a l’actualitat, i
com es transforma l’energia. Se-
gons l’Ajuntament, “la idea és
poder reflexionar, a partir de tot

això, sobre la història de l’energia
i sobre com encarar les transfor-
macions energètiques del futur”.

Tot plegat, doncs, s’ha fet
amb l’objectiu de convertir l’es-
pai en un equipament de refe-
rència de la transició energètica.
“La nova museïtzació és un punt
de partida per explicar el passat
industrial, però també el futur
pel que fa a la sostenibilitat i les
noves energies netes”, deia el di-

rector del MNACTEC, Jaume
Perarnau, en l’acte d’inaugura-
ció. Per la seva banda, l’alcal-
dessa, Alba Barnusell, destaca-
va que aquest pas permetrà a la
Tèrmica tenir “una mirada de fu-
tur, parlar de producció d’ener-
gia neta i ser líders en temes de
descarbonització”.

Precisament, tot el que fa re-
ferència a l’evolució energètica es
pot veure en un dels nous itine-
raris que ofereix la Tèrmica.
Aquest mostra com l’ús de l’e-
nergia ha anat canviat i com es va
anar utilitzant al llarg del temps
des de Roca Umbert. El segon
nou itinerari, en canvi, tracta so-
bre els extreballadors que van fer
funcionar la Tèrmica, a través de
relats propis i testimonis diversos.

Mentrestant, més enllà de la
Tèrmica, també s’han creat tres
rutes audioguiades sobre com
era, com va funcionar i què va sig-
nificar la fàbrica Roca Umbert i al-
tres espais industrials de la ciutat.

La nova energia de la Tèrmica
» S’inaugura a Granollers la nova museïtzació de la central que va fer funcionar Roca Umbert
» Vol ser un equipament referent de la transició energètica i inclou un recorregut immersiu

Imatges de l’antiga i de la nova Tèrmica, per dins i per fora. Fotos: Pere Cornellas / Roca Umbert / Arxiu Municipal

La visita utilitza
la història de l’espai 
per encarar els reptes
energètics actuals

Olga García
GRANOLLERS
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La lupa

Faré servir noms inventats per explicar realitats
de joves que, malgrat la imatge i les nefastes da-
des oficials dels nostres estudiants, ens ensenyen
que n’hi ha molts que s’espavilen, que estudien

i que treballen alhora, que s’esforcen i que se’n surten.
Tot això ho faig arran de l’informe PISA, que posa

els estudiants catalans a la cua dels espanyols en mate-
màtiques i comprensió lectora. Unes dades que són el
resultat de múltiples causes, fàcils d’enumerar, difícils
de posar de més a menys importants, però que identi-
fiquen unes generacions de joves que no saben ni llegir,
ni escriure ni sumar, restar, multiplicar o dividir.

És duríssim. I ningú els pregunta a ells per què els
passa tot això. I seria molt important conèixer les seves
opinions. Jo, si fos el Govern, encarregaria una ma-
croenquesta obligatòria per conèixer de veritat els mo-
tius del seu fracàs. Fins a quin punt troben inútil el que
fan, per què no els interessa o, si els interessa, per què
no aprenen prou ni a la velocitat que voldrien.

També en faria una altra a les famílies. Quantes ho-
res dediquen als estudis dels seus nanos, amb quina in-
tensitat els demanen pels deures, si els ajuden… Quan-
tes vegades han sacrificat una sortida de cap de setma-
na perquè el nano tenia un examen la setmana següent
o si no els poden ajudar perquè van fins al capdamunt
de feina i no tenen temps per dedicar-s’hi. O no saben
com ajudar-los perquè no saben res del que els ensenyen.

És obvi que PISA ens mostra unes dades desastro-
ses que no s’arreglen amb cimeres, ni amb lleis ni amb
diners. Que s’arreglen tornant als bàsics. A València, l’e-

quip de bàsquet del senyor Roig llueix un eslògan que
és “cultura de l’esforç”. I és això. I és així.

En Ricard és un nano que ja va acabar una carrera
de lletres, que en va començar una de nova, que treba-
lla en un laboratori mentre fa els estudis i que ha de fer
mans i mànigues per combinar la feina i les pràctiques,
que coincideixen i que l’obliguen a despendre’s de dies
de festa per poder-les atendre, atès que són obligatòries.
I ho fa. Sense ajudes ni beques.

També l’Andrea, que despatxa en un forn els caps de
setmana i dona classes particulars, estudia el segon curs
de la seva carrera, prenent el temps d’on pot per poder
acabar fent un màster que la porti professionalment on
vol arribar.

O el Pau, que s’ha rebel·lat com un excel·lent pro-
gramador fora del sistema d’ensenyament formal, tre-
balla per diverses companyies i va consolidant la seva
professió a través de l’experiència que adquireix amb cada
nova feina que comença.

Probablement, molts dels joves que ens trobem dar-
rere d’un taulell, servint en una cafeteria, repartint pa-
quets o assessorant-nos en una gran superfície comer-
cial també estan estudiant. N’hi ha molts d’aquests. No
tenen pares que els regalin les orelles ni entorns que es-
tiguin per ells, però volen guanyar-se els seus diners,
aprendre treballant i fer camí.

També n’hi ha molts que treballen i estudien perquè
no tenen cap altra opció. Perquè la família ho necessi-
ta o perquè la família simplement no hi és. Hi ha nanos
com el Gerard que, sense un entorn estable, fan el ma-

teix que els que sí que el tenen, conscients que només
aquest camí els pot portar a viure millor.

Com abans, com sempre, tenim els alumnes, els jo-
ves, que ens mereixem. Molts valen molt la pena. Altres
no tenen qui els atengui. I no cal ser pobre perquè no et
facin cas. També n’hi ha molts de benestants que no sa-
ben cap a on tirar.

La necessitat empeny l’enginy. L’entorn és clau
perquè un jove se’n surti. La sobreprotecció és un error
immens. La família és important. La família ho és tot.
I si parlem del sistema… A veure… Estaria bé deixar de
fer invents. Deixar de ser tan xupiguais. Una persona im-
portant de la Catalunya central em confessava que ha-
via canviat el seu fill d’escola: “Dilluns decidien què fa-
rien dimarts, dimecres i dijous, i divendres feien balanç.
Resultat: el meu fill no sap fer la O amb un canuto”.

Estaria bé escoltar menys els que ens han portat fins
aquí. En educació cal una contrarevolució. Tornar a pi-
car els dits dels alumnes amb una fusta? No cal. Però
tornar als bàsics, llegir i escriure, treure pantalles, to-
car paper, memoritzar, tenir cultura general… Home,
això és important. No ho sembla, però creguin-me, ho
és. Perquè si no en tens, no pots ni preguntar coses al
ChatGPT.

És així de simple. I si el nen ha de repetir, que repe-
teixi. I si no val, que suspengui. I als pares que sobre-
protegeixen els fills, ni cas. I als que ens venen unicorns,
ni cas. Fer el contrari, de veritat, és el que fa més mal a
l’educació pública. Només no se n’adonen els que, pa-
radoxalment, més sembla que la defensin.

NLes millors
perles

Que els informatius són un pou de desgràcies no és pas nou,
però que a sobre t’emportis una botifarra de la periodista ja

és massa. Ha passat a la BBC, on la presentadora Maryam
Moshiri ha rebut els televidents amb el dit del mig aixecat.

Alejandro Sanz va fer saltar pels aires el Sant Jordi en un
concert apoteòsic que va fer vibrar els fans. Els que

també s’ho van passar bé van ser els lladres, que van
rebentar desenes de cotxes dels assistents aparcats a prop.

Dona passeja home pels carrers de València lligat amb una
corretja de gos i a quatre grapes. Sí, ha passat recentment

a la capital del Túria. Una testimoni ha penjat a les xarxes un
vídeo on es veu l’individu entregat en el seu paper de cànid.

Si amb els anys et fa pal haver de muntar el pessebre i
posar l’arbre, millor que no sàpigues que hi ha una

parella alemanya que acaba d’entrar al Llibre Guinness
dels rècords per muntar 555 arbres de Nadal a casa seva.

LA FOTO@XavierArtigas69
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Joves millors que a l’informe PISA
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Roben a la perfumeria Gotta de Mollet,
trencant l’aparador amb un cotxe1

2
Un jove molletà mor en combat a Ucraïna

Parets repeteix el seu pessebre de rècord, 
enguany dedicat al Canal du Midi

Presència baixvallesana 
destacada als Premis Gaudí

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Clam perquè l’Hospital de Mollet 
tingui unes urgències de salut mental

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

La clau

La sequera ha fet aflorar
amb força les contradic-
cions, deficiències i ne-

gligències en la gestió de l’aigua
a Catalunya. La radiografia de la
situació és coneguda. Les es-
casses pluges dels darrers anys,
combinades amb un elevat con-
sum d’aigua, han situat els em-
bassaments de les conques in-
ternes a menys del 18% de la
seva capacitat. Durant aquest
temps, el Govern de la Genera-
litat s’ha fet l’orni esperant un
miracle en forma de pluja que no
acaba d’arribar. Ara, amb una si-
tuació insostenible, l’executiu
de Pere Aragonès ha decidit
aplicar la recepta desesperada de
la sequera del 2008: transpor-
tar aigua amb vaixells i, com és
tradició, pressionar el ciutadà
per reduir més el consum d’ai-
gua a les llars.

El raonament que fa el Go-
vern és el següent. Tot estalvi en
el consum d’aigua a les cases per
voluntat pròpia o aplicant me-
sures com la reducció de la pres-
sió de les canonades permetrà a
altres sectors com la indústria o
el sector primari no haver d’a-
turar màquines. Així, en una si-
tuació d’emergència, tota la ciu-
tadania ha de posar l’espatlla pel
bé comú. La paradoxa és, però,
que, com a l’any 2008, això no és
del tot cert. Ni tothom fa tot el
que pot per reduir consums ni a
tots els sectors econòmics se’ls
reclama els mateixos esforços.

Un bon exemple d’això són
els municipis que superen amb
escreix el consum màxim permès
per habitant. Molts són munici-
pis amb alts nivells adquisitius i

cases unifamiliars, i malgrat
que l’Agència Catalana de l’Ai-
gua ha anunciat sancions, hi ha
dubtes que això redueixi el
consum. Un altre exemple és el
turisme, que tot i representar
el 12% del PIB català no s’ha
vist afectat per mesures d’es-
talvi d’aigua, com sí que ha
passat a l’agricultura, la ra-
maderia o la indústria.

Fa pocs dies, Samuel Reyes,
director de l’Agència Catalana
de l’Aigua, afirmava en una en-
trevista a Els matins de TV3
que no disposaven de dades
del consum real d’aigua dels
milions de turistes que arriben
a Catalunya cada any. Un des-
coneixement que no va privar
el Govern de la Generalitat de
modificar el Pla Especial de Se-
quera a l’abril per permetre
que les piscines d’hotels es
poguessin omplir a l’estiu. De
la mateixa manera, a un pas de
l’emergència per sequera, la
Conselleria d’Acció Climàtica
ha donat llum verda a la ge-
neració de neu artificial a les
estacions d’esquí del Pirineu i
a mantenir el reg en camps de
golf. Tot plegat és un bon reflex
de com el Govern de la Gene-
ralitat ha maniobrat des de
l’estiu per protegir, fos com fos,
el sector turístic de les restric-
cions per sequera.

Ara, el president Pere Ara-
gonès té un problema damunt

la taula d’unes dimensions di-
fícils d’imaginar. La sequera
prolongada comença a ser un
globus a punt d’esclatar amb
repercussions polítiques to-
talment desconegudes. Convé
recordar que, a la sequera del
2008, el poc crèdit electoral
que encara retenia el segon tri-
partit de José Montilla es va es-
vair ràpidament, contribuint a
l’arribada d’Artur Mas al Palau
de la Generalitat. I la història
es podria tornar a repetir, ara
amb els socialistes.

Sense un full de ruta clar
per afrontar la sequera, Es-
querra té mala peça al teler.
David Mascort ja ha descartat
una nova cimera de l’aigua en
un moviment de contenció
pensant en el desgast electo-
ral que pot suposar un nou
fracàs. En qualsevol cas, al
carrer Calàbria saben que, si
no plou suficient els mesos vi-
nents, serà necessari reduir
consums d’aigua, especial-
ment dels grans consumidors.
Això significa confrontar amb
part del sector turístic i eco-
nòmic del país que han in-
tentat seduir durant tota la le-
gislatura. Una contradicció
que es planteja insalvable amb
unes eleccions autonòmiques
a la cantonada i que és un bon
resum del paper erràtic d’Es-
querra en l’emergència per
sequera que vivim.

El turisme no consumeix aigua
per Marc Cerdà

A les xarxes

@julia_otero: Tristeza infinita. #ItziarCas-
tro era guerrera, amorosa, inteligente,
siempre al lado de las causas justas.  Buen
viaje, amiga.

@torrents_d: Primer va ser una sobrerepre-
sentació d'alumnat nouvingut. Ahir que PISA
no reflecteix mesures que s’estan aplicant.
Avui la culpa és dels docents. Què serà demà?

#Suspens

@toni_cusco: Les Madres de Plaza de Mayo
s'alcen contra les mentides de Milei: "El pre-
sident electe i la seva vicepresidenta tenen
un discurs negacionista de la dictadura".

#MileiPresident #DescansiEnPau

Els semàfors

L’Ajuntament de Granollers ha
impulsat la nova museïtzació de
la Tèrmica de Roca Umbert amb
l’objectiu de convertir-la en un
espai referent de la transició

energètica. Inclou un recorregut
immersiu sobre el passat 
i el futur de l’energia.

pàgina 3Aj. de Granollers

L’Ajuntament de Mollet ha
organitzat, durant tot l’any,

diverses activitats per difondre
l’obra i el llegat de l’artista molletà
Joan Abelló, coincidint amb el
centenari del seu naixement.
Avui es farà el darrer acte

d’aquest anomenat Any Abelló.
pàgina 10Aj. de Mollet

L’Agrupació Pessebrista de
Parets ha tornat a fer, un any
més, el pessebre sobre taula

més gran del país, que es podrà
veure fins al 21 de gener.

Enguany, l’entitat ha volgut
dedicar la mostra al Canal du
Midi, situat al sud de França.

pàgina 12Pessebristes Parets
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Inici de la campanya de Nadal:
“El ritme de compres és lent”

COMERÇ4El pont de la Purís-
sima ha servit per donar el tret de
sortida a la campanya comercial
de Nadal. “Ha vingut moltíssima
gent”, asseguren des de l’asso-
ciació de comerciants Gran Cen-
tre. Amb tot, expliquen que “el
ritme de compres encara és lent,
ja que la gent acostuma a espe-
rar fins a l’últim moment per
comprar els regals”.

En aquest sentit, des de l’en-
titat destaquen que a partir d’a-
quest cap de setmana “comen-
çarà a haver-hi molt més movi-
ment a les botigues”. “Els llums,

la megafonia i totes les activitats
que hi ha programades al centre
a partir d’ara atrauen molta
gent”, afegeixen. 

En comparació amb l’any
passat, però, des de Gran Centre
asseguren que “no es nota tan-
ta alegria comercial”. “La infla-
ció es nota a les butxaques i, a
més, el bon temps no està acom-
panyant, perquè la gent no com-
pra roba d’abrigar”, destaquen.
Tot i això, l’associació diu que els
comerciants locals són optimis-
tes i que esperen una bona cam-
panya nadalenca.

El Tub acollirà gent sense llar
fins que es reformi Can Batlle
EQUIPAMENTS4Des del maig,
quan tancava l’alberg de la Creu
Roja, Granollers no té cap espai
per acollir gent sense llar. Ara,
però, l’Ajuntament ha anunciat
que el pavelló municipal el Tub
s’habilitarà perquè aquestes per-
sones hi puguin pernoctar, dut-
xar-se i esmorzar durant les ona-
des de fred extrem. Inicialment,
es preveu que aquest recurs
compti amb un total de dotze pla-
ces, la majoria d’elles per a ho-
mes, i que els dies que s’obri, amb
un horari que anirà des de les vuit
del vespre fins a les vuit del matí,

compti amb un equip format per
diversos professionals que do-
naran suport als sensesostre. 

Aquesta és una solució tem-
poral davant la manca d’un espai
fix d’aquestes característiques, a
l’espera que es reformi Can Bat-
lle, la casa de Palou que l’Ajunta-
ment va comprar per convertir-la
en un alberg social temporal per
a persones en situació d’emer-
gència residencial. Les obres es
van adjudicar el novembre per
més de 520.000 euros i es preveu
que l’equipament estigui a punt a
mitjans de l’any que ve. 

Una exposició recorda
l’aprovació dels drets humans
SOCIETAT4El 10 de desembre
del 1948, l’Assemblea General de
les Nacions Unides aprovava la
Declaració Universal dels Drets
Humans. Des d’aquest fet histò-
ric han passat 75 anys i Grano-
llers ho ha celebrat acollint una
exposició relacionada amb els
drets humans. S’exposava a la
Porxada de dilluns a dimecres,
després que s’inaugurés la mos-
tra amb una lectura col·lectiva
dels 30 articles de la Declaració,

en la qual van participar una
trentena de persones de la ciutat.

Aquesta acció està emmar-
cada en la lluita de Granollers per
la pau i els drets humans que fa
anys que tira endavant, concre-
tament des de Can Jonch. En
aquest sentit, des del 2003 la ciu-
tat crea programes i projectes di-
versos per sensibilitzar sobre els
drets humans i també per di-
fondre la tasca d’aquells que els
defensen arreu del món.

Carrer Anselm Clavé aquest Nadal. Foto: Ajuntament

Inauguració. Foto: Ajuntament

Solidaritat | Actes per recaptar fons per a la Marató
Granollers s’omplirà d’activitats durant el cap de setmana per recaptar fons
per a la Marató de TV3, enguany dedicada a la salut sexual i reproductiva.

Hi haurà un Tió solidari, tallers, espectacles i altres actes benèfics.

SOCIETAT4Nadal és, sens dub-
te, l’època per excel·lència del
consumisme. Durant aquests
dies, els carrers estan plens de
gent que compra regals i també
menjar per als grans àpats que es
preparen. Amb tot, hi ha famílies
que no es poden permetre tots
aquests luxes i que, per tant, viu-
ran aquest període d’una forma
molt més austera.

Aquest és el cas de moltes fa-
mílies vulnerables amb les quals
treballa l’associació Recursos
Educatius per la Infància en
Risc (REIR), amb seu a Grano-
llers. “Tot i que la pobresa no en-
tén de mesos, ara ens trobem re-
alitats dures”, explica Dani Julià,
president de l’entitat, a Línia Va-
llès. En concret, detalla que so-
bretot es nota la manca de co-
bertura de necessitats tan bàsi-
ques com l’habitatge o l’energia.
“En aquestes situacions, els re-
gals i els àpats passen a un segon
pla”, afegeix. Amb tot, Julià as-

segura que la majoria de les fa-
mílies fan l’esforç i intenten
comprar algun regal als nens i di-
nars i sopars amb productes si-
milars als que menja tothom,
però de menys qualitat.

D’altra banda, Julià explica
que “la part bona d’aquest pe-
ríode és que la gent és més so-

lidària”. “És un moment im-
portant per a la conscienciació
social”, assegura. En aquest
sentit, l’entitat col·labora amb
CaixaBank per repartir 265 re-
gals a infants en risc de pobre-
sa i exclusió social de Granollers
a través de la iniciativa de L’Ar-
bre dels Somnis. 

Imatge d’arxiu d’una botiga de joguines. Foto: Estefania Escolà/ACN

Nadal i pobresa: “Els àpats i els
regals passen a un segon pla”
» A la ciutat hi ha famílies sense les necessitats bàsiques cobertes
» Això les obliga a viure un Nadal més auster que la resta de gent
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Doble presència molletana a
les nominacions dels Gaudí

CINEMA4Dos films en els quals
estan implicats dos molletans
estan nominats als Premis Gau-
dí 2024. Així ho anunciava di-
marts l’Acadèmia del Cinema
Català en la lectura dels nominats
d’aquesta edició, que es feia a
l’Auditori de La Pedrera.

En la categoria de millor curt-
metratge està Blow!, de la direc-
tora molletana Neus Ballús. En
aquesta obra també ha participat
la montmelonina Anna Molins,
que és directora de fotografia. Si
el film s’emporta l’estatueta, serà
el segon any consecutiu que Ballús

surt de la gala com a premiada, ja
que cal recordar que en la darre-
ra edició dels Gaudí va guanyar
cinc premis per Sis dies corrents.

D’altra banda, en la catego-
ria de millor pel·lícula d’anima-
ció destaca la nominació de
Heavies Tendres, codirigida pel
molletà Carlos Pérez-Reche.
Aquest film també va estar no-
minat al Festival d’Annecy, el
principal festival dedicat al ci-
nema d’animació, proclamant-se
la primera producció catalana i
feta en català que arriba tan llu-
ny en aquest certamen.

Clam perquè l’Hospital tingui
urgències de salut mental

SALUT4La salut mental és un
tema que preocupa cada vegada
més a la població, i per això cada
cop tenen més visibilitat els tras-
torns que afecten negativament el
benestar emocional i psicològic.
Amb tot, alguns hospitals com el
de Mollet encara no estan com-
pletament preparats per atendre
les persones que pateixen aquests
problemes, segons denuncia la
Plataforma en Defensa de la Sa-
nitat Pública del Baix Vallès. Per
aquest motiu, l’entitat ha demanat
al centre molletà un servei d’ur-
gències de salut mental 24 hores.

Per a la plataforma, aquesta és
una de les principals necessitats
a cobrir a l’hospital, i per això
també ha traslladat la petició al
Servei Català de la Salut. En un
escrit, demanen que hi hagi ex-
perts en salut mental disponibles
per atendre qualsevol tipus de
trastorn, de la mateixa manera
que es fa amb els casos que tenen
a veure amb la salut física.

D’altra banda, l’entitat també
ha aprofitat l’ocasió per a resol-
dre altres qüestions “crítiques”
com per exemple crear unitats
per a malalties específiques.

Mollet tanca els actes de 
l’any dedicat a Joan Abelló

ART4Aquest 2023 ha estat ba-
tejat com a Any Abelló amb
motiu de la celebració del cen-
tenari del naixement de l’artis-
ta molletà. Durant aquests dot-
ze mesos s’han fet activitats de
tot tipus per difondre i visibilit-
zar la seva obra i el seu llegat.
Amb tot, aquesta tarda Mollet
s’acomiadarà d’aquest any es-
pecial amb un concert de la mà
de la coral Kantikune, que ofe-
rirà “un viatge musical per la

vida i obra del pintor molletà”,
detallen des de l’Ajuntament. 

D’altra banda, cal destacar
que en el marc de l’Any Abelló,
la col·lecció de pintures de l’ar-
tista es mostrarà a una vintena
de museus catalans. Segons la
regidora de Cultura, Mercè Pé-
rez, es tracta d’una manera de
“posar en valor un dels perso-
natges més emblemàtics del
panorama artístic de la segona
meitat del segle XX”.

Imatge d’arxiu de Neus Ballús. Foto: Jordi Borràs/ACN

Joan Abelló. Foto: Ajuntament

Seguretat | Nou dispositiu policial nadalenc
La Policia Municipal ha posat en marxa el dispositiu Grèvol, que reforça la
seguretat a les zones comercials de la ciutat i facilita la mobilitat dels veïns

i també dels vehicles durant tot aquest mes i fins al pròxim 5 de gener.

SOCIETAT4El Ministeri d’Ex-
teriors confirmava dimarts a
l’ACN la mort d’un jove català en
combat a Ucraïna, tal com havia
avançat el rotatiu madrileny
ABC. Segons la publicació, el
jove es deia Pau Heras, tenia 26
anys i era de Mollet.

El molletà formava part d’un
grup de dotze persones de l’Estat
que el maig del 2022 s’havien su-
mat a la Legió Estrangera que llui-
ta al costat de l’exèrcit d’Ucraïna
contra les forces de Rússia. ABC
explica que el jove va viatjar sol
fins a la frontera entre Polònia i
Ucraïna i que des d’allà va anar a
un camp d’entrenament militar a
prop de Leòpolis per enrolar-se
després a la Legió com a voluntari.

Segons el mitjà madrileny,
Heras va morir fa uns dies en
combat i la família va ser avisada
immediatament. Les circum-
stàncies de la mort, però, no
s’han esclarit, ja que els canals
prorussos diuen que va ser aba-

tut per les seves forces i d’altres
mitjans parlen que va morir fent
maniobres. Això s’haurà d’escla-
rir els pròxims dies, segons deta-
lla el mateix ABC.

Sigui com sigui, el Ministeri
d’Assumptes Exteriors està en
contacte amb els familiars del
jove per donar-los suport en els
assumptes administratius a tra-

vés de l’ambaixada espanyola a
Kíiv. En aquest sentit, estan fent
diversos tràmits per poder por-
tar el cos d’Heras fins a la capi-
tal baixvallesana.

Mentrestant, els Mossos han
estat analitzant els antecedents del
jove i han comprovat que no es-
tava vinculat amb cap grup d’ex-
trema dreta ni anticomunista.

Pau Heras moria fa uns dies lluitant per Ucraïna. Foto: Arxiu

Un jove molletà mor combatent
a Ucraïna amb l’exèrcit ucraïnès
» Es tracta de Pau Heras, de 26 anys, voluntari de la Legió Estrangera
» Cal esclarir si va morir lluitant contra els russos o fent maniobres
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Anna Moragriega, de nou
nominada als Gaudí

CINEMA4Parets també té re-
presentants als Premis Gaudí. El
documental Hermano Caballo,
en el qual han participat les pa-
retanes Anna Moragriega com a
productora associada i Bàrbara
Coello com a responsable de co-
municació, és un dels nominats a
millor pel·lícula documental. 

L’equip del film ha rebut
aquesta nominació després que el
documental fos reconegut al Fes-
tival de Cinema de Màlaga fa
uns mesos. La pel·lícula explica la
història de Santi Serracamps,
que és considerat un dels millors

domadors del món en ser capaç
de comunicar-se amb els ani-
mals i inclús d’establir vincles
d’amistat amb ells. En concret,
amb cavalls que estan en llibertat.

En el cas de guanyar, aques-
ta seria la segona estatueta que
cauria en mans de Moragriega,
que ja es va emportar el Gaudí a
millor curtmetratge l’any 2021
amb Ni oblit ni perdó.A més, cal
recordar que també va estar no-
minada als darrers Gaudí amb el
curt Nadia i que el seu darrer curt,
El tren de l’alegria, està nominat
als Premis Goya 2024.

NADAL4L’Agrupació Pesse-
brista de Parets ha tornat a fer, un
any més, el pessebre sobre taula
més gran de Catalunya. S’inau-
gurava dimecres de la setmana
passada i fa 230 metres qua-
drats on es combinen elements
tradicionals com l’anunciació o el
naixement, amb recreacions cos-
tumistes que mostren diversos
moments de la vida d’abans. Se-
gons detalla Albert Pérez, presi-
dent de l’entitat, aquesta 37a
edició s’ha dedicat al Canal du
Midi, situat al sud de França.

“Hem fet una reproducció
dels canals amb el castell de Car-
cassona i els rius, per mostrar
com es transportaven les mer-
caderies amb barcasses i com es
treballava aleshores”, relata Pé-
rez. Per fer-ho, s’ha recreat la
muralla que protegeix la ciutat,
un aqüeducte que transporta
aigua per damunt d’uns camps,
el castell i un port. A més, la pro-
posta, que es podrà visitar fins
al pròxim 21 de gener, juga amb
la llum per mostrar les escenes
de dia i de nit.

Muntar-ho tot ha suposat
mesos de feina per a l’entitat.
“Hem treballat de valent i estem
molt contents del resultat”, as-
segura Pérez. En aquest sentit, el
president destaca que han creat,
per exemple, il·luminacions can-
viants, sistemes mecànics per si-
mular la navegació de les bar-
casses i figures noves fetes amb

una impressora 3D que recreen
una calçotada. Amb tot, el resul-
tat més vistós s’observa al mar, on
els materials s’han modelat per si-
mular les crestes de les onades.

D’altra banda, cal destacar
que enguany la mostra es com-
plementa amb un joc que con-
sisteix a trobar diverses figures
com tres caganers.

L'entitat ha recreat les crestes de les onades. Foto: Albert Segura/ACN

Parets repeteix el pessebre de
rècord, dedicat al Canal du Midi

Anna Moragriega. Foto: Productors Audiovisuals de Catalunya

Teatre | Gerard Borrell actua a Parets
L’espectacle Paraunmoment Comedy, del reconegut showman i còmic

Gerard Borrell, aterrarà demà a la Sala Basart Cooperativa en el marc de la
programació del Cafè Teatre. L’obra és una barreja de màgia i comèdia.
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MARTORELLES4Les activitats
de commemoració del centena-
ri de Rabasa-Derbi han arribat a
la seva fi. Ha estat un any intens
en el qual s’han portat a terme
diferents activitats, des de xer-
rades, exposicions, tallers, dinars
i fins i tot una sortida de motos
Derbi al Circuit de Catalunya,
així com un pòdcast amb la his-
tòria de la mítica fàbrica i un cò-
mic commemoratiu. 

Ara, i com a colofó, el Celler
de Carrencà ha acollit una mos-
tra fotogràfica que recull ins-
tantànies de totes les activitats
que s’han portat a terme amb
motiu dels 100 anys d’història de
Derbi-Rabasa. A l’acte de pre-
sentació, celebrat el 3 de de-
sembre, van assistir un centenar
de persones, entre elles membres
de la família Rabasa, de l’asso-
ciació creada expressament per
celebrar el centenari, l’alcalde
Marc Candela i aficionats del
món del motor i de Derbi. L’ex-
posició, que ha estat oberta fins

al 10 de desembre, va oferir una
seixantena de fotografies fetes
per Gerard Magrinyà, Paula Ro-
que i Guillem Bas. 

Cal dir, però, que el centenari
de la marca no ha estat tot flors
i violes, ja que l’octubre de l’any
passat va morir Andreu Rabasa,
fill de Simeó Rabasa –fundador
de l’empresa– i president entre
el 1988 i el 2000, quan va ser no-
menat president d’honor.

UN MUSEU DE DERBI
Sigui com sigui, durant l’acte els
representants de l’associació del
centenari van expressar la seva
voluntat de treballar per buscar
un lloc que aculli un museu
permanent de Derbi-Rabasa. A
més, els impulsors del centena-
ri tenen previst organitzar algun
esdeveniment més al llarg de l’a-
ny vinent, perquè l’entitat no
perdi pistonada. 

Amb tot, el balanç de les ac-
tivitats que s’han impulsat és for-
ça positiu. Destaca, com hem dit,

el pòdcast que va Crear La Coc-
telera Music, amb motiu del
centenari de la fàbrica. Es diu La
victòria de Derbi, està disponi-
ble a les plataformes i va rebre un
dels Premis Sonor al millor guió. 

L’art del còmic, per altra
banda, també va voler sumar-se

a l’efemèride, amb l’elaboració
d’una historieta sobre la marca,
que va ser presentada l’abril
passat. L’il·lustrador de l’obra,
David Parcerisa, va explicar
aquell dia tot el procés d’elabo-
ració del seu còmic, tant a l’ho-
ra de documentar-se a l’arxiu

municipal com de la part més
artística. A més, es va fer una
xerrada sobre la història de
Derbi-Rabasa, des del primer
taller de bicicletes a Mollet,
fundat per Simeó Rabasa el
1922, fins al tancament de la fà-
brica de motos, l’any 2013. 

Unamarca, unpoble, una essència
» Una mostra posa fi al centenari de la fàbrica Derbi-Rabasa, estretament vinculada a Martorelles
» Durant l’últim any s’han fet xerrades, exposicions i fins i tot un còmic i un pòdcast sobre la marca

El centenari de Derbi-Rabassa s'ha celebrat durant aquest any. Foto: Gerard Magrinyà/Ajuntament de Martorelles

Sant Fost | Nadal ja inunda el poble
Sant Fost arrenca avui pròpiament dit la temporada de Nadal, amb l’encesa de
llums a la plaça de la Vila, tot i que ja hi ha hagut activitats nadalenques com el
Tió del dia 13 o la Fira d’artesans, així com representacions del pessebre vivent.   
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MONTMELÓ4La notícia sobre la
possible retirada del Gran Premi
de Fórmula 1 del Circuit de Mont-
meló a partir del 2026 per passar-
se a celebrar a Madrid, que es va
conèixer a principis de mes avan-
çada pel diari El Mundo, ha pro-
vocat diferents reaccions a dins i
a fora del municipi. Amb tot,
des de l’Ajuntament,  en decla-
racions a Línia Vallès, asseguren
que “com que no es tracta d’un
comunicat oficial, l’alcalde no
pot dir res al respecte”.

De la mateixa manera, el cap
de l’oposició, Marcel Comas, de
Canviem Montmeló, comenta a
aquesta publicació que des del seu
partit esperaran que la notícia si-
gui  oficial per a pronunciar-se.
“Hi ha moltes incògnites”, afirma.
Tot i això, afegeix que “si final-
ment la Fórmula 1 marxés, seria
una mala notícia”.

Així mateix, encara que les
primeres notícies donaven per
fet el canvi de seu, des de la ma-
teixa Federació Internacional de

l’Automòbil (FIA) s’ha demanat
cautela i assenyalaven que el pro-
jecte de portar la cursa a Madrid
encara no està materialitzat. A
banda, cal recordar que l’actual
contracte de l’F1 amb Montmeló
s’acaba el 2026.

Una altra reacció és la de Dí-
dac Santisteban, regidor i porta-
veu de Junts per Montmeló, que
afirma que “si aquesta informació
d’El Mundo” es confirma, seria
“una mala notícia per a Montme-
ló, el Vallès Oriental i per al país”.
“Es perdrà un element de projec-
ció internacional molt potent, fru-
it d’una mala gestió del Govern”,
deia fa uns dies a les xarxes socials.

No era l’única veu que va mos-
trar preocupació. Hotels i restau-
rants de la zona rebien la notícia
amb temor. De fet, des del Gremi
d’Hostaleria recordaven que el
Circuit de Catalunya és una ins-
tal·lació amb una “repercussió
econòmica brutal” a tota la co-
marca, i afegien que si es confir-
més la marxa del Gran Premi

“seria una hecatombe”. “Hi ha ho-
tels que podrien tenir pèrdues de
més del 60% si la Fórmula 1 mar-
xa”, lamentaven.

Tot això passava mentre l’en-
titat No Ens Vendreu la Moto, que
fa anys que es queixa del Circuit,
celebrava la notícia. “Bon vent
Fórmula 1, com era d’esperar,
tard o d’hora passaria, per molts
milions que hi posés el Govern so-

bre la taula”, deien. “Des de fa anys
se sabia que la Fórmula 1 al Circuit
estava acabada”, afegien. En
aquest sentit, asseguraven que
aquesta infraestructura “cada cop
té menys sentit”.

CONVERSES PER RENOVAR
D’altra banda, des del Govern es
va assegurar que no s’entraria a
“comentar un rumor”, i al mateix

temps s’afegia que hi ha converses
per allargar la relació més enllà del
2026. Per la seva banda la líder
dels comuns, Jéssica Albiach, va
demanar a la Generalitat que vet-
llés perquè el Vallès no perdés “ca-
pacitat econòmica” ni llocs de fei-
na si la competició de la Fórmula
1 marxa.  “El més important és que
no es perdi la dinamització eco-
nòmica”, va assenyalar.

De la preocupació a la satisfacció
» Les reaccions a la possible pèrdua de la Fórmula 1: des d’un “bon vent” a “seria una mala notícia”

» Hotels i restaurants afirmen que “seria una hecatombe” i el Govern diu que no comenta “un rumor”

La Generalitat afirma que està en converses per allargar la cursa més enllà del 2026. Foto: Servei Català de Trànsit

Montornès | La subhasta que comença a ser tradició
La subhasta solidària de Nadal de la Penya Pere Anton comença a ser tradició.
Enguany se celebra la quarta edició i servirà per recaptar fons per al projecte
Més que ciència. Tindrà lloc el dissabte a les sis, al Centre Juvenil Sputnik.
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Les obres a la xarxa d’aigua 
de la Llagosta, quasi acabades
OBRES4En el moment de se-
quera que vivim, sembla que la
decisió que va prendre l’Ajun-
tament de la Llagosta de reno-
var la xarxa d’aigua potable del
municipi, el passat mes de juliol,
va ser encertada. Ara, aquelles
obres per a la substitució de di-
verses canonades de fibroci-
ment estan en la seva recta final. 

“Només falta un tram de la
plaça d’Antoni Baqué i del car-
rer de l’Estació, però aquesta
obra ha estat aturada ara per no
interferir en les activitats de
Nadal i s’executarà a partir del

dia de Reis”, expliquen des del
consistori vallesà. Així mateix,
ja s’han fet les obres a l’aparca-
ment situat al final de la plaça
de Pere Quart, al carrer de Pa-
blo Picasso, al pati de l’Escola
Les Planes, al passeig de l’Al-
calde José Luis López i a un
tram de l’avinguda de l’Onze de
Setembre.

L’objectiu de les obres im-
plica “minimitzar els episodis
d’avaries, millorar el funciona-
ment hidràulic, el rendiment i
la seguretat de la xarxa” i han
tingut un cost de 210.000 euros.

ACCESSIBILITAT4Quan es trac-
ta d’accessibilitat no es pot es-
catimar en inversió. A Santa
Perpètua de Mogoda s’han pres
aquesta màxima al preu de la
lletra, i per això la inversió des-
tinada a millorar l’accessibilitat
de l’estació de Santa Perpètua
de Mogoda-La Florida de la lí-
nia R3 de Rodalies tindrà un
cost total de 3,23 milions d’eu-
ros. Així ho ha anunciat Renfe
en un comunicat en el qual
també ha donat a conèixer que
les obres s’allargaran durant
setze mesos. 

Així mateix, la companyia ha
explicat que les obres consisti-
ran en la construcció d’un petit
edifici adjacent a l’estació que
comptarà amb rampes i un as-
censor adaptat. Per altra banda,
també s’eliminarà el desnivell
existent, i es renovaran la il·lu-
minació i els paviments per mi-
llorar-ne la seguretat i accessi-
bilitat. Finalment, s’adequaran
els espais interiors existents en
l’actual edifici.

Segons explicava l’alcaldes-

sa, Isabel Garcia, es podran eli-
minar barreres arquitectòni-
ques per tal que es pugui fer ser-
vir l’estació per part de tota la
ciutadania. Garcia va indicar
que l’obra era “molt esperada”
i  va explicar que “l’edifici actual
continuarà intacte perquè el
nou accés es construirà a la
dreta de l’actual estació”. Alho-

ra l’alcaldessa va treure pit de la
feina de l’Ajuntament i va dir
que s’havia “treballat i insistit
perquè la remodelació es fes”.

Aquesta millora s’emmarca
en el projecte Transformem
Rodalies, que té com a princi-
pal objectiu millorar l’atenció
de les persones i optimitzar la
qualitat del servei.

Les obres duraran setze mesos. Foto: Ajuntament de Santa Perpètua

Inversió milionària per adaptar
l’estació de Santa Perpètua

Les obres van començar el juliol passat. Foto: Ajuntament de la Llagosta

Santa Perpètua | El preu de l’aigua augmenta
L’Ajuntament ha aprovat un increment de la tarifa de l'aigua 

de 2,40 euros de mitjana. La decisió es deu als efectes de la sequera,
que ha obligat a una major dessalinització de l’aigua.
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CALDES DE MONTBUI4El Mer-
cat de Nadal de Caldes de Mont-
bui ha estat tot un èxit i durant
els sis dies que ha durat, de di-
marts 5 a diumenge 10 de de-
sembre, ha rebut la visita d’unes
30.000 persones. En la fira
s’han repartit 30.000 racions de
brou fet amb aigua termal,
4.000 de carn d’olla, 2.000 de
llenties cuinades en l’olla més
gran de Catalunya i 3.000 am-
polles de brou termal.

Èxit del Mercat de
Nadal de Caldes
de Montbui

CANOVELLES4Aquest diumenge,
Canovelles caminarà per la Marató
de TV3, que enguany està dedi-
cada a la salut sexual i reproduc-
tiva. La caminada, de deu quilò-
metres, serà a dos quarts de deu
i  sortirà des de la zona esportiva
de Can Duran. El preu mínim del
donatiu és de cinc euros i a l’arri-
bada hi haurà una xocolatada per
a tots els participants i una mos-
tra de ball de bastons a càrrec de
la colla bastonera de la Comi.

Caminada
solidària per 
la Marató

BIGUES I RIELLS4Sis grups mu-
sicals de diversos punts del Vallès
Oriental s’han enfrontat en el 3r
Concurs de Música Jove de Bigues
i Riells. Hi ha hagut propostes va-
riades que han anat des del me-
tal fins al jazz, i finalment ha
guanyat l’edició Lactik, un grup de
Cardedeu format per dos guitar-
ristes, un bateria, una baixista i
una cantant. Han guanyat gravar
tres cançons en un estudi.

Lactik guanya 
el Concurs de
Música Jove

LA GARRIGA4El Pressupost
Participatiu de la Garriga ja té
propostes guanyadores. El pro-
jecte més votat és la millora i re-
naturalització de l’entorn flu-
vial, pressupostada amb 150.000
euros. La proposta consisteix
en l’erradicació de la vegetació
invasora, l’eliminació de canyes
i la plantació de vegetació au-
tòctona de la zona del riu, entre
el pont de can Noguera fins al
pont de can Jacob.

La Garriga 
vol millorar
l’entorn fluvial

L’AMETLLA4La Fira de Nadal
de l’Ametlla se celebrarà demà
i diumenge a la plaça de l’Ajun-
tament i al passeig, amb diver-
ses parades. La programació
inclou una mostra d’oficis tra-
dicionals, tallers infantils i una
mostra d’entitats del poble, a
banda d’actuacions i activitats
com la cagada del Tió, un partit
de futbol benèfic o concerts de
corals, grups i solistes, entre al-
tres propostes.

Tot a punt per 
a la Fira de Nadal
de l’Ametlla

LES FRANQUESES4L’Ajunta-
ment de les Franqueses ha deci-
dit assumir amb fons propis la
construcció de dos edificis amb
28 pisos de lloguer social al Sec-
tor R. L’actuació s’havia de fer en
una fórmula de cooperació pu-
blicoprivada a través d’un con-
veni amb l’entitat Cohabitac,
però finalment ha renunciat a l’o-
bra per l’augment dels preus
dels materials.

L’Ajuntament
assumeix els
pisos del Sector R

MÚSICA4La música clàssica és
un dels estils que actualment
compta amb menys fans i oients,
sobretot entre el públic jove. Per
això, amb l’objectiu de potenciar-
la i visibilitzar-la, el passat 26 de
novembre es presentava l’Asso-
ciació Popular de Concerts - Jo-
ventuts Musicals del Baix Mont-
seny, promoguda per diversos ve-
ïns de la zona vinculats a corals,
escoles de música i al teixit as-
sociatiu del Baix Montseny.
“Hem vingut a omplir un buit”,
deia aleshores el secretari de
l’entitat, Ignasi Faura. 

Per al jove compositor Joan
Magrané, considerat una de les fi-
gures emergents més importants
de la música clàssica actual, la
creació d’aquesta associació és
un pas “fantàstic”. “Que un terri-
tori petit com aquest vulgui  tre-
ballar per difondre una música
com la clàssica, que no té una in-
dústria al darrere, és meravellós”,
explica en declaracions a Línia Va-
llès.  Per donar suport a la inicia-
tiva, Magrané va ser a la presen-
tació de l’entitat, en representació
de la federació de les Joventuts

Musicals de Catalunya, dins la qual
s’ha inclòs l’associació.

Segons Faura, “la idea és crear
una temporada estable de músi-
ca clàssica” amb concerts que
vagin rotant pels pobles de la
zona. En concret, la federació
els facilitarà tots els artistes que,
segons detalla Magrané, “princi-
palment seran duos o solistes
que estan molt preparats, però
que necessiten rodar-se”. “Amb el
temps, acostumen a convertir-se
en grans músics”, afegeix.

Tot plegat, començarà a fun-
cionar amb una setantena de
socis a partir de la primavera de
l’any que ve. L’entitat, però, no-
més organitzarà concerts si no
que també tirarà endavant di-
versos projectes que giraran al
voltant de la música clàssica en
col·laboració amb els ajunta-
ments dels cinc pobles que for-
men part de l’associació, és a dir,
Sant Celoni, Santa Maria i Sant
Esteve de Palautordera, Llinars
i Sant Antoni de Vilamajor.

Imatge d’arxiu d’un duet de Joventuts Musicals. Foto: ACN

Unió al Baix Montseny 
per difondre la música clàssica

Les pimes locals destaquen
per la seva productivitat

EMPRESA4Segons PIMEC Va-
llès Oriental, les petites i mitja-
nes empreses de la comarca són
més rendibles, més producti-
ves i més competitives que la res-
ta de companyies catalanes, ja
que presenten xifres superiors a
la mitjana del país. Es tracta d’u-
na conclusió que surt de l’estu-
di La pime al Vallès Oriental,
que analitza dades de l’Anuari de
la Pime Catalana 2023. “Hem
d’estar orgullosos”, deia el pre-

sident de la patronal comarca,
Daniel Boil, durant la presenta-
ció del document.

Amb tot, de l’estudi també es
desprèn una part negativa. Se-
gons Boil, hi ha “un sobre en-
deutament a curt termini en tots
els sectors”. “Els increments dels
tipus d’interès i els terminis de co-
brament, que en alguns sectors
superen els 80 dies, poden su-
posar un risc per a la viabilitat de
les pimes del territori”, advertia. Presentació de l’estudi. Foto: PIMEC

Trànsit | La comarca amb més morts a la carretera
El Vallès Oriental és la comarca de Catalunya on s’han registrat més
víctimes mortals per accidents de trànsit aquest any, segons el balanç

presentat pel Servei Català de Trànsit. En concret hi ha hagut 12 morts.
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Esports

“La bellesa està en la senzillesa.
Aquesta silueta de futbolista és
dels anys 40, quan es feia tot
amb llauna. Fixa’t, té un meca-
nisme rudimentari que et per-
met xutar la pilota, que està
agafada amb un filferro”, expli-
ca, orgullós, Quico López Balcells
(Barcelona, 1949), a les Cotxeres
de Sants, durant la 55a Fira de
Col·leccionistes de Joguines An-
tigues, organitzada per l’Asso-
ciació Joguetmaniàtics. 

Com a bon coordinador de fi-
res de l’entitat i responsable d’u-
na de les parades que és, López té
una visió perifèrica. No se li es-
capa cap detall de què passa al seu
voltant ni tampoc perd el fil d’u-
na conversa en què viatja, sim-
bòlicament, a una concentració
de la selecció espanyola d’hand-
bol a Suïssa. En una estona lliu-
re, durant un passeig, va desco-
brir el col·leccionisme: “Vaig en-
trar en una botiga de joguets an-
tics  i hi vaig comprar un taxi an-
glès i una benzinera amb uns ni-
nots de plàstic dur. Quan vam tor-
nar a casa, vaig començar a anar
al Mercat dels Encants i als locals
de vell a buscar joguines. Així vaig
encetar la meva col·lecció. Amb
els anys, filtro molt més la selec-
ció i me’n venc més peces”.  

El barceloní, que va viure gran
part de la seva vida a l’Hospitalet,
on els seus pares tenien un res-
taurant, va ser el primer jugador
d’handbol que va arribar a les 150
internacionalitats (es va retirar
amb 173) amb la selecció espa-

nyola, i continua sent el debutant
més jove, amb 17 anys, quatre me-
sos i sis dies. López es va estrenar
el 19 de novembre de 1966 a Bre-
men contra la República Federal
Alemana. Una oportunitat que no
s’esperava perquè en aquell mo-
ment era juvenil i competia amb
el Col·legi Sant Miquel, on estu-
diava. Des del passat 2 de no-
vembre els germans Djordje i
Peter Cikusa, del Barça, ocupen,
empatats, la segona posició, amb
17 anys, 10 mesos i 22 dies.  

CAPITÀ BLAUGRANA  
Olímpic als Jocs de Múnic 1972
i de Moscou 1980, i analista a la
televisió als de Barcelona 1992 i
Atenes 2004, l’entrevistat va fer

carrera al Barça com a pivot. Al
conjunt blaugrana va guanyar
quatre Lliges, tres Copes d’Es-
panya i una Lliga Catalana, i va
ser capità diverses temporades.    

“Col·leccionar és una mane-
ra de ser i de viure, i acumules
molts records d’on i com has
comprat els articles”, enraona Ló-
pez abans d’ensenyar-me una
altra joguina esportiva: un rec-
tangle que simbolitza el terreny
de joc en què has de guiar una pi-
lota petitona per marcar un gol.
“Hi ha molta tradició de jocs, jo-
guines i diferents objectes sobre
esport. I, és clar, també s’ha
avançat molt en el material es-
portiu”, celebra el coordinador de
fires de Joguetmaniàtics: “Som

un grup de persones a qui ens
agrada col·leccionar i vendre jo-
guets, i fem una reunió anual en
un restaurant Viena de Barcelo-
na. Som una associació petita. El
soci paga 25 euros l’any”.  

Un dels veïns de López a la
fira és Manel Ortega (Barcelona,
1937), fundador de Joguetma-
niàtics i un gran “conservador i
col·leccionista” de soldadets de
plom. Els més antics que té són
del segle XIX i també en col·lec-
ciona d’una mica abans de la
Guerra Civil. Són joguets que li
permeten viatjar a la seva in-
fància, i recordar, per exemple,
l’emoció dels tres dies més in-
tensos de l’any: l’1 de gener, el
del seu sant, el 3, l’aniversari, i

el 6, quan obria les sorpreses
dels Reis Mags. Eren els únics
dies que rebia regals.   

Ortega va jugar a hoquei
herba a l’equip de la Borsa de
Barcelona, on treballava, i re-
corda una gran rivalitat amb el
Real Club de Polo. “M’encanten
les fotografies històriques d’es-
ports, en tinc un bon recull
d’hoquei, automobilisme... Vaig
aprendre a muntar a cavall en
un regiment de cavalleria i el
món eqüestre em continua atra-
ient. El futbol no m’acaba de fer
el pes, la veritat”, confessa.  

LES GENERACIONS 
Li agrada observar les cares i els
moviments de qui ve a les fires,
i com busquen els joguets de
quan eren petits. “És molt nor-
mal que vulguin trobar i col·lec-
cionar les joguines de la seva ge-
neració. No intento que als
meus nets els agradin els sol-
dadets de plom perquè ells re-
corden els Geyperman, per ex-
emple”, comparteix.   

Té la capacitat de parlar amb
els ulls. Quan li pregunto què
sent quan troba una joguina
que busca, s’emociona: “Ostres...
Una alegria immensa! Recordo
el dia que vaig trobar un vaixell
i mai m’oblido dels avionets que
m’havien regalat quan tenia set
o vuit anys. Viatjo a l’època en
què, malgrat tot, érem feliços
perquè érem nens. Els anys des-
prés de la guerra van ser uns
anys tristos per a les nostres fa-
mílies,  però nosaltres érem no-
més criatures que volíem jogui-
nes per jugar”, exposa, amb els
ulls d’aquell infant que ja col·lec-
cionava soldadets de plom. 

Toni Delgado
BARCELONA

L’esport i les seves joguines
» Quico López, de Joguetmaniàtics, segueix sent el debutant més jove amb la selecció d’handbol 
» “Col·leccionar és una manera de ser i de viure”, diu l’exestudiant i exjugador del Col·legi Sant Miquel

Quico López Balcells mostra dues joguines esportives, a les Cotxeres de Sants. Foto: Toni Delgado

Bàsquet | El CB Granollers rep el CBF Cerdanyola 
El conjunt de Josep Miquel Bosacoma rebrà demà a les 17.45 hores el CBF Cerdanyola,
en partit corresponent a la 12a jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers 

hi arribarà després de la derrota per 69-53 contra el CB Roser del passat dia 2.
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El presentador i showmanQuim Masfer-
rer pensa que ja és hora de fer un ho-
menatge al públic, peça clau del teatre,
amb un espectacle únic i impossible de
repetir en el qual els espectadors són els
autèntics protagonistes. Bona gent és
una proposta que porta l’ADN Masferrer
i que farà riure i passar una bona estona
a tothom. Al Teatre Borràs.

Teatre

Bona gent
Quim Masferrer

Els cornellanencs Estopa acaben de treu-
re un nou single, El día que tú te marches,
un avançament del seu nou disc, Estopía,
que sortirà a la venda aviat. La cançó se-
gueix el camí dels seus treballs anteriors
i porta el segell ‘100% Estopa’ marcat a foc.
El videoclip, sense anar més lluny, és una
repassada als èxits dels germans Muñoz
durant els 25 anys de carrera artística.

Música

Hollywood continua immers en una re-
visió dels seus mites cinematogràfics. En
la línia del ‘com va començar tot’ acaba
d’estrenar-se Wonka, una pel·lícula del di-
rector Paul King inspirada en el perso-
natge de Charlie i la fàbrica de xocolata, Wi-
lly Wonka. Protagonitzada per l’actor de
moda Thimotée Chalamet, el film expli-
ca els orígens de l’excèntric empresari.

Pelis i sèries

Wonka
Paul King

El día que tú te marches
Estopa

El Bosc dels Somnis
Un bon pla amb infants a prop de Barcelona per a aquestes
festes de Nadal el trobaràs a Sant Boi de Llobregat, amb el

Bosc dels Somnis. Es tracta d’una experiència teatral immer-
siva impulsada per Hamlet Produccions, en col·laboració

amb l’Ajuntament de Sant Boi. Obrirà del 21 al 31 de desem-
bre a la masia de Can Julià i estarà ple de llums i efectes espe-
cials. Hi haurà, a més, una vintena d’artistes que interpretaran
personatges fascinants que treballen perquè Nadal sigui un

èxit arreu. Es poden adquirir entrades a la pàgina web 
elboscdelssomnis.com. L’horari és de 16:30 a 21:30 del vespre. 

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de fugir d’en Yúrum i la Xàrliah
al mar Albat, en Yàgon i en Merkor s’a-
propen a Hímdor i l’Àstrid aterra a Àdwish.
Separats amb l’objectiu de defensar-se de
l’amenaça verda d’Índrim, el grup buscarà
els poders d’Ashúram i les armes lle-
gendàries que els falten en aquesta no-
vel·la fantàstica, la tercera entrega de la
trilogia Fills d’Èodhum.

Llibres

La fletxa blava
Roger Tarrés

|OD
El geni dels videojocs Hideo Kojima presenta OD, una proposta de terror que serà
exclusiva per a Xbox i PC. Compta amb actors com Sophia Lillis i Hunter Schafer.
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Viuen línia

Aitana Ocaña (Sant Climent, 1999) és un ídol del
panorama musical català i estatal. Ja queda lluny
la seva etapa de triunfito a OT, des d’on va fer el
salt a la fama. Juntament amb Rosalía i Morad,

forma part del TOP 3 de cantants catalans més es-
coltats a tot el món a la plataforma Spotify. Ara,
Aitana ha anunciat que el desembre de l’any vi-

nent farà un concert al Santiago Bernabéu, un es-
cenari icònic per on ha passat la flor i nata de la

música mundial, des de Taylor Swift fins a Luis Mi-
guel, el qual ha fet embogir els seus seguidors. Ho
va avançar emocionada en un concert a Madrid a
principis de desembre, on va enviar un missatge a
la seva exparella, el cantant Sebastián Yatra, amb

qui acaba de trencar. Allà va compartir amb la res-
ta de fans, amb “el cor trencat”, la seva nova cançó,

Ahora que ya no estás, dedicada a les ruptures
amoroses. Clar i català, com diria aquell. 

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És una de les artistes catalanes més escoltades a Spotify

Anunciar un concert al Bernabéu
Serà el 28 de desembre del 2024 i l’únic que farà a Espanya

Els fans embogeixen
El web de venda d’entrades es bloqueja per l’alta demanda
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISIONS

El consum elevat d’alcohol o de tabac durant la joventut 
poden causar futurs problemes cardiovasculars  

VULNERABLES

ABUSOS

REVERSIBLE

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ 
Cap als quaranta anys, quan arriba la maduresa per a la majoria,
comencem a preocupar-nos per la nostra salut cardiovascular.
Fins llavors ens considerem massa joves per preocupar-nos pel
nostre estil de vida. Però hi ha problemes que comencen a actu-
ar precisament quan som joves i, si no els prevenim, potser no
servirà de res fer vida sana als quaranta. És un avís, en forma
d’estudi, del Centre Nacional d’Investigacions Cardiovasculars.  

Els investigadors del centre han descobert que les persones
joves podrien ser més susceptibles als efectes negatius dels fac-
tors que afavoreixen l’ateroesclerosi, una malaltia que causa
una mena d’enduriment de les artèries i que afecta les persones
de mitjana edat amb nivells elevats de colesterol i tensió arte-
rial. La raó és que les artèries de les persones joves són més vul-
nerables als efectes de l’alcohol i del tabac, per exemple. 

Els resultats de l’estudi, publicats a la revista Journal of the
American College of Cardiology, mostren que la detecció precoç i
un control dels factors de risc podrien reduir l’impacte de la ma-
laltia durant la mitjana edat. De fet, permetrien fins i tot revertir
una malaltia considerada fins ara irreversible.   

Els joves són més vulnerables 

L’èxit de la medicina preventiva es basa en la importància
de sotmetre’s a revisions mèdiques des de ben aviat 

Les claus

Les artèries de les persones joves susceptibles de 
patir una futura ateroesclerosi són més vulnerables 

La detecció precoç i un control agressiu dels factors 
de risc de la malaltia podrien evitar que fos irreversible  
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